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خبـر باهمکاریجهاددانشگاهیفارس؛
مرکز آموزش متخصص ICT فارس آغاز به کار کرد

سرپرست معاونت آموزش جهاددانشگاهی استان فارس از آغاز به کار مرکز آموزش نیروهای متخصص در حوزه ICT در فارس با همکاری 
این نهاد خبر داد. به گزارش ایسنا منطقه فارس، غلامپور در جمع خبرنگاران گفت: مرکز تربیت نیروی متخصص در حوزه ICT با مشارکت 

جهاددانشگاهی فارس و نماینده رسمی آموزش هوآوی در ایران، راه اندازی شده است. 
او خاطرنشان کرد: هدف از راه اندازی این مرکز، گسترش آموزش های تخصصی پیشرفته است؛ این هدف از رویكردهای اصلی جهاددانشگاهی 
فارس در مسیر توسعه استان محسوب می شود.  غلامپور در خصوص مزیت های ملی و بین المللی این دوره ی تخصصی گفت: تمام کارشناسان 
فعال در صنایع و سازمان  ها و نهادها، فارغ التحصیلان و علاقه مندان جویای کار در حوزه ی ICT امکان حضور در این دوره های آموزشی را 

دارند. معاون جهاددانشگاهی فارس اعتقاد دارد که بازار کار در این حوزه هنوز ظرفیت جذب افراد متخصص را دارد.

در  بیماران  این  ویژه  مرکز  تنها   ،PKU بیماران  مرکزی  کلینیک 
استان فارس، در درمانگاه تخصصی و فوق تخصصی بیمارستان مادر و 

کودک شوشتری پذیرای مراجعان است.
بیماری های  کلینیک  کارشناس  مهر،  خبرگزاری  گزارش  به 
 PHENYL« عبارت  مخفف   PKU گفت:  مرکز،  این  متابولیک 
علت  به  که  است  ژنتیکی  بیماری های  ازجمله   ،»KETONURIA
کمبود نوعی آنزیم در کبد نوزادان، به وجود می آید، این بیماری نوعی 
اختلال ارثی است که از پدر و مادر به فرزند منتقل می شود؛ نوزاد مبتلا 
فنیل  تجزیه  به  قادر  آنزیم مخصوصی در کبد خود،  به علت کمبود 
نام  به  ماده ای  بیماری،  این  به  مبتلایان  ادرار  نیست، چون در  آلانین 
و  کتونوری  فنیل  را  بیماری  دلیل  همین  به  دارد،  وجود  کتون  فنیل 

بیست و هشتم ژانویه را به عنوان روز جهانی PKU نامیده اند.
زهرا رصاف با اشاره به اینکه »فنیل آلانین« که به طور خلاصه »فی« 
خوانده می شود و جزو مواد موردنیاز در سلامت انسان است، افزود: 
این ماده در ترکیب پروتئین ها، موجود است و با خوردن غذا وارد بدن 
پروتئینی  غذاهای  بیماری، مصرف  این  به  مبتلا  نوزادان  در  می شود؛ 
شدید  افزایش  سبب  معمولی،  خشک  شیر  یا  و  مادر  شیر  ازجمله 
غلظت خونی »فی« و تجمع آن در بافت های مختلف بدن می شود که 

رشد و تکامل مغز و اعصاب را مختل کرده و به ضایعه مغزی و یا 
عقب ماندگی ذهنی پایدار، منجر می شود.

او ادامه داد: این بیماری در بدو تولد هیچ نشانه بارزی ندارد و نوزاد 
در دو تا سه ماه نخست زندگی، ظاهری بسیار سالم دارد، اما به تدریج، 
علائمی همچون بی میلی به خوردن شیر، استفراغ بعد از خوردن شیر، 
بروز اگزما و جوش در سطح بدن و بور شدن موهای سر بدون سابقه 

ارثی ظاهر می شود.
این مرکز درباره عوارض  متابولیک  بیماری های  کارشناس کلینیک 
این نوزادان،  ادرار  بیماری در نوزادان، توضیح داد: عرق بدن و  این 
به طوری که  دارد،  مانند  کپک  نامطبوع  بسیار  و  زننده  بوی  اغلب 
این  می شود،  ذهنی  عقب ماندگی  دچار  کودک  زمان،  باگذشت 
مناسبی  عصبی  تعادل  و  جنب وجوش اند  پر  و  ناآرام  اغلب  کودکان 
ندارند، قدرت تکلم این کودکان ضعیف و راه رفتن آنها دچار مشکل 

می شود که ممکن است برای همیشه باقی بماند.
به  گفت:  نوزدان،  در  آلانین«  »فنیل  بیماری  تأثیر  درباره  رصاف 
ازای هرماه تأخیر در درمان، ضریب هوشی این نوزادان چهار درجه 
درجه   ۵۰ به  یک سالگی،  در  ضریب  این  به طوری که  کاهش یافته 
می رسد. او با اشاره به اینکه نشانه های بالینی بیمار تا پنج تا شش ماهگی 
انجام  علت  به  حاضر  حال  در  کرد:  اضافه  است،  گمراه کننده  بسیار 
این  به  مشکوک  نوزادان  تولد،  از  بعد  روز  سه  نوزادان  غربالگری 

بیماری با معرفی به این مرکز، پیگیری و مراقبت می شوند.
این کارشناس سلامت اضافه کرد: درگذشته به علت نبود غربالگری 
همگانی در نوزادان این بیماری یا تشخیص داده نمی شد یا زمانی اتفاق 
می افتاد که بیماری منجر به عقب ماندگی ذهنی کودک شده و ضایعه 

مغزی به وجود آمده، قابل درمان نبود.
او بهترین راه تشخیص این بیماری را همان غربالگری نوزادان برشمرد 
داد:  هشدار  و  می شود  انجام  خون  »فنیل«  غلظت  اندازه گیری  با  که 
انجام شود،  باید هرچه زودتر در روزهای نخست تولد  این آزمایش 
زیرا تأخیر در تشخیص بیماری از هفته سوم به بعد، خطرناک است و 
ممکن است، نوزاد دچار آسیب های مغزی به معلولیت ذهنی و جسمی 

تا پایان عمر شود.
موضوع  این  اعلام  با  متابولیک  بیماری های  کلینیک  کارشناس  این 
و  قابل شناسایی  تولد  نخست  بیماری در همان روزهای  که تشخیص 
و شیر خشک  مناسب  غذایی  رژیم  با  یادآور شد:  است،  درمان پذیر 
تا  ماهانه  و  دوره ای  مراقبت های  بیماران،  سن  و  وزن  اساس  ویژه بر 

پایان عمر امکان درمان وجود دارد.
است غلظت »فی« در خون کودکانی که  اضافه کرد: لازم  رصاف 
به علت ابتلا به »PKU« تحت رژیم غذایی قرار دارند، هرچند وقت 
یک بار اندازه گیری شود تا از حد قابل قبول تجاوز نکند، در این صورت 

بیماری قابل کنترل شده و کودک به رشد طبیعی خود ادامه می دهد.
ادامه داد: همچنین نوزاد مادرانی که »فی« خون آن ها غیرطبیعی  او 
و بالاست، در معرض خطر آسیب های پیش از تولد است، پس باید 
افراد، آزمایش های لازم را انجام داده تا در صورت نیاز، رژیم غذایی 

خود را رعایت کنند.
کارشناس کلینیک بیماری های متابولیک با توضیح درباره خدمات این 
مرکز، گفت: خانواده این بیماران پس از تشخیص، زیر نظر مشاوره 
ژنتیک قرار می گیرند تا در صورت بارداری مجدد، از تولد یک بیمار 
»پی کی یو« دیگر جلوگیری شود، این بیماری به سبب نادر بودن و 
هزینه های سنگین آزمایش های ژنتیک قبل از ازدواج، قابل پیشگیری 
نیست، اما در ازدواج های فامیلی یا خانواده هایی که دارای یک نمونه 
»پی کی یو« باشند، می توان با انجام این آزمایش ها، از خطر تولد نوزاد 

مبتلا جلوگیری کرد.
رصاف درباره خدماتی که در این کلینیک به بیماران ارائه می شود، 
تغذیه ای  درمانی،  روانشناسی،  مشاوره های  شامل  خدمات  این  افزود: 
متخصص  شامل  گروه درمانی  اعضای  حضور  با  که  است  ژنتیکی  و 
تغذیه، مشاور روانشناسی، مشاوره  متابولیک، مشاور  بیماران  منتخب 
ژنتیک و اعضای گروه NGO انجمن خیریه داوطلبانه، ارائه می شود.

رصاف یادآور شد: هم اکنون ۲۵۰ بیمار PKU در استان وجود دارد 
که با مراجعه ماهیانه به این مرکز، خدمات مشاوره و درمانی به آنان 

ارائه می شود.

اسلامی  شورای  ترافیک  و  حمل ونقل  و  عمران  کمیسیون  رئیس 
شیراز گفت:  شهر  اسلامی  شورای  علنی  جلسه  چهارمین  در چهل 
30 درصد از برق تولیدی در فارس در بخش خانگی است، برای 
این  نیازمند صرفه جویی 10 درصدی در  تابستان  از پیک بار  عبور 

حوزه هستیم.
کرد:  بیان  قائدی  نواب  خفری:  زارع  مریم  خبری/  سرویس 
سال هاست که بهینه سازی مصرف انرژی در کشور مطرح می شود 
اما آنچه شاهد آن هستیم افزایش بی رویه انرژی، پایین آمدن سطح 

آب های زیرزمینی، ثبت رکورد جهانی در مصرف انرژی است.
وی ادامه داد: محدودیت منابع، رشد آلودگی زیست محیطی، افزایش 
جمعیت و تقاضا بیشتر برای انرژی، عدم وجود سیستم های بازیافت 
انرژی و متکی بودن اقتصاد به منابع نفتی ازجمله دلایلی است که 

لزوم صرفه جویی و مدیریت  انرژی را در کشور نشان می دهد.
این عضو شورای اسلامی شهر شیراز با اشاره به جمعیت 14 میلیونی 
خانوار شهرها و روستاها در کشور گفت: برای بهینه سازی انرژی 
علاوه بر آموزش و فرهنگ سازی نیازمند ممیزی انرژی، مدیریت 
بار در صنایع، بهبود سیستم حمل ونقل کیفی وسایل نقلیه، گسترش 

تکنولوژی و روش های نوین در صنعت و... بهره برد.
در  برق  مشترکین  درصد   80 این که  به  اشاره  با  همچنین  قاعدی 
کشور در بخش خانگی است، افزود: در فارس بیش از 30 درصد 
بخش  در  مدیریت  بنابراین  می شود؛  مصرف  حوزه  این  در  برق 
کمک  آن  از  درست  استفاده  و  منابع  حفظ  به  می تواند  خانگی 

بسیاری کند.
این عضو شورا ادامه داد: شهرداری نیز به عنوان متولی ساخت وساز 
شهری می تواند در مرحله صدور پروانه ساختمانی، سازوکار را برای 

ملی  مقررات   19 مبحث  مخصوصاً  بهداشتی  و  فنی  اصول  رعایت 
ساختمان را در کلیه ساختمان ها پیش بینی کند.

جاری  سال  در  خشک سالی  و  بارندگی  کاهش  داد:  ادامه  وی 
همچنین سبب شده تولید در واحدهای برق آبی نسبت به سال قبل 
حدود 60 درصد کاهش یابد و این کاهش در حالی است که آمارها 

نشان می دهد که مصرف برق در کشور رو به افزایش یافته است.
در  مگاوات  هزار   55 روزانه  اخیر،  روزهای  در  قائدی  گفته  به 
ساعت در کشور مصرف می شود و با در نظر گرفتن رشد متوسط 

5 درصدی بار، به میزان 6 هزار و 500 مگاوات کمبود برق داریم.
رئیس کمیسیون عمران، حمل حمل ونقل و ترافیک شورای اسلامی 
مشترک  یک میلیون  از  این که  به  توجه  با  داد:  ادامه  شیراز  شهر 
با  است  خانگی  آن  از  عمده ای  بخش  شیراز،  برق  توزیع  شرکت 
صرفه جویی 10 درصدی می توان از پیک بار تابستان عبور کنیم و 

شاهد خاموشی در شهر نباشیم. 
ادارات و سایر  در  باید  برق  در  این صرفه جویی  داد:  ادامه  قائدی 
نیز  هوشمند  کنتورها  نصب  با  کشاورزی  بخش  در  و  دستگاه ها 

صورت گیرد.
در این جلسه همچنین لایحه واگذاری بخشی از موقوفه نصیرالملک 
به هیئت امنا مسجد امام حسن مجتبی )ع( جهت ساخت مسجد مطرح 

شد که موافق و مخالفان داشت.
دراین باره  شیراز  شهر  اسلامی  شورای  رئیس  نائب  صبور  ابراهیم 
گفت:  تاکنون 200 واگذاری در این حوزه داشته ایم که 70 تا 80 
درصد این واگذاری ها به نتیجه موردنظر نرسیده است و سازه ای که 

ساخته شده نامناسب بوده است.
برای  مناسبی  سازوکار  باید  شهر  شورای  بنابراین  داد:  ادامه  وی 

از واگذاری مشخص کند که هیئت امنا  این کار تهیه کند و قبل 
درخواست داده توانایی ساخت مکان موردتأیید را دارد یا نه.

طرح  این  موافقت  در  نیز  شورا  عضو  دیگر  پاک فطرت  سیروس 
گفت: باید قید زمان دو تا سه سال برای ساخت در این واگذاری ها 
در قراردادها مطرح شود و شهرداری نیز بر آن نظارت داشته باشد و 

در صورت عدم رعایت این اصل زمین برگشت داده شود.
نوذر امامی نیز بیان کرد: چرا زمین اوقافی  که با اجازه واقف واگذار 
ارزش افزوده  درصد   15 معامله ای  هر  در  اوقاف  سازمان  می شود، 

می گیرد و این با کدام ماده قانونی صورت می گیرد.
عبدالرزاق موسوی نیز گفت: این واگذاری به لحاظ حقوقی منعی 
ندارد و تمام موارد در آن در نظر گرفته  شده است، البته قیدهای 

پیشنهادی اعضای شورا در این جلسه را نیز می توان اضافه کرد.

فعالیتتنهاکلینیکمرکزیبیماران»PKU«دربیمارستانشوشتری

رئیسکمیسیونعمرانوحملونقلوترافیکشورایاسلامی:

30درصدازبرقتولیدیدرفارسدربخشخانگیمصرفمیشود

کاهش سن اعتیاد در استان فارس زنگ خطر را برای جامعه و متولیان به صدا درآورده است، 
زنگ خطری که اگر شنیده نشود صدمات جبران ناپذیری بر پیکر جامعه وارد خواهد کرد.

مهر: اعتیاد این روزها کودک و نوجوان را هم درگیر خودکرده است. سن اعتیاد در استان فارس 
در حال کاهش است و زنگ خطری جدی برای جامعه به صدا درآورده است.

بیشتر درگیر پدیده  استان ها  از دیگر  به دلیل قرارگیری در محور ترانزیت مواد مخدر  فارس 
اعتیاد است؛ اما اینکه سن اعتیاد در این استان به میزان قابل ملاحظه ای کاهش یافته هشدار جدی 

برای متولیان امر محسوب می شود.
نماینده مردم شیراز در مجلس شورای اسلام و عضو کمیسیون اجتماعی مجلس در گفت وگو با 
خبرنگار مهر پیرامون پایین آمدن سن اعتیاد در استان فارس و شهر شیراز بیان کرد: متأسفانه 
پایین آمدن سن اعتیاد فقط منحصر به استان فارس نیست و اغلب استان های کشور با این مسئله 

درگیر هستند.
اما متأسفانه این  با این پدیده درگیر هستند؛  افزود: باوجوداینکه تمامی کشور  مسعود رضایی 

موضوع در استان فارس نمود بیشتری دارد ازاین رو باید چاره اندیشی کرد.
وی بیان کرد: در حقیقت استان فارس محل ترانزیت مواد مخدر به شمار می رود و اغلب موادی 
که از راه خشکی و یا دریا از سمت افغانستان و پاکستان وارد کشور می شوند از این محدوده 

عبور می کنند.
نماینده مردم شیراز با اشاره به اینکه استان فارس یکی از استان های بیکار در کشور به شمار 
می رود، افزود: وضعیت اشتغال و بیکار بودن تعداد قابل توجهی از جوانان باعث شده که آنها به 
انحرافات ازجمله استعمال مواد مخدر روی آورند که در این راستا شاهد کاهش سن اعتیاد در 

این استان هستیم.
اعتیاد را ۱۳ یا ۱۴ سال عنوان می کنند، گفت: متأسفانه علاوه بر  اینکه برخی سن  بابیان  وی 
اینکه تعداد زیادی از جوانان و حتی نوجوانان ما به سمت استعمال مواد کشیده شده اند بلکه تعداد 

قابل توجهی هم درزمینه حمل ونقل مواد فعالیت دارند.
استفاده از نوجوانان برای جابه جایی مواد مخدر

رضایی با اشاره به اینکه فراوانی مواد باعث گرایش افراد به سمت استفاده از آن شده، ادامه داد: 
متأسفانه در برخی از نقاط شهر شیراز به ویژه مناطق حاشیه نشین شاهد هستیم که نوجوانان علاوه 

بر استعمال مواد به سمت حمل ونقل و جابه جایی آن نیز کشیده شده اند.
وی تأکید کرد: در این مناطق از نوجوانان برای جابه جایی مواد استفاده می کنند که این امر بسیار 

نگران کننده است و باید در این حوزه چاره اندیشی کرد.
نماینده مردم شیراز با تأکید بر اینکه برای رفع مسئله اعتیاد همت حاکمیتی نیاز است، گفت: 

به طور حتم تا زمانی که اراده ملی و حاکمیتی برای برخورد با این آسیب اجتماعی وجود نداشته 
باشد نمی توان کاری کرد و هرروز شاهد وخیم شدن اوضاع و کاهش سن اعتیاد خواهیم بود.

وی با تأکید بر اینکه حاکمیت باید سودآوری مواد افیونی را از بین ببرد، افزود: متأسفانه در 
کشور ما برای برخورد با این پدیده ساده ترین راه ها انتخاب می شود درصورتی که باید جاذبه های 

حمل مواد و حتی اعتیاد را از بین برده و خنثی کنیم.
متأسفانه  اظهار کرد:  است،  به حرکت جهادی  نیاز  اعتیاد  در حوزه  اینکه  به  اشاره  با  رضایی 
وضعیت اعتیاد و مواد مخدر در استان فارس و شهر شیراز نگران کننده است و ضروری است که 

هر چه سریع تر برای این موضوع چاره اندیشی کرد.
مدیرکل بهزیستی استان فارس نیز در رابطه با اعتیاد باسن پایین نیز گفت: در حوزه افراد زیر 

۱۸ سال که اعتیاددارند درمان آنها با دانشگاه علوم پزشکی  است.
باشد  بی سرپرست  یا  سرپرست  بد  به کودکان  مربوط  اعتیاد  اگر   داد:  ادامه  موسوی  مرتضی 

پیگیری درمان آنها توسط بهزیستی انجام می شود.
وی با اشاره به اینکه در استان فارس ظرفیت کافی برای درمان این افراد  وجود دارد به گوشه ای 
با  را  زندگی  مهارتهای  باید  راستا  این  در  افزود:  و  کرد  اشاره  پیشگیری  برای  از ضروریات 

همکاری آموزش وپرورش و خانواده ها به دانش آموزان آموزش داد.
متأسفانه پایین آمدن سن اعتیاد به یک معضل تبدیل شده و تمامی دستگاه های ذی ربط باید در 
این حوزه ورود کنند مدیرکل بهزیستی استان فارس گفت: متأسفانه پایین آمدن سن اعتیاد به 

یک معضل تبدیل شده و تمامی دستگاه های ذی ربط باید در این حوزه ورود کنند.
یک عضو شورای شهر شیراز نیز پیرامون پایین آمدن سن اعتیاد گفت: پایین آمدن سن اعتیاد 
می تواند به عوامل زیادی ارتباط داشته باشد که از آن جمله می توان به مسائل اقتصادی، اجتماعی، 

فرهنگی، خانوادگی و... اشاره کرد.
علی ناصری افزود: به طور حتم پایین آمدن سن اعتیاد و درمان آن نیاز به تشکیل کارگروهی 
دارد تا سازمان ها، نهادها و ارگان های ذی ربط وارد شده و همکاری تنگاتنگ با هم داشته باشند.
کرد:  بیان  موضوع  این  رفع  برای  شیراز  شهر  شورای  و  شهرداری  اقدامات  با  رابطه  در  وی 
شهرداری شیراز ۶۰ میلیارد ریال در رابطه با موضوع ماده ۱۶ مبارزه با مواد مخدر مرکز نگهداری 

و درمان آقایان اقدام کرده که هم اکنون تعدادی از معتادان در آنجا تحت درمان هستند.

کاهشسناعتیاددرفارس

زنگخطربهصدادرآمد

رئیس دانشگاه علوم پزشکی شیراز، بر شعار 
کاهش  بدون  هزینه ها؛  »کاهش  محوری 

پرداخت به کارکنان« تأکید کرد.
به گزارش  روزنامه طلوع به نقل از روابط 
علی  شیراز،  پزشکی  علوم  دانشگاه  عمومی 
ستاد  نشست  ششمین  و  پنجاه  در  بهادر 
تحول دانشگاه در جمع اعضای این نشست، 
با اشاره به اهمیت به کارگیری راهکارهایی 
برای مدیریت هزینه ها در مجموعه دانشگاه، 

اطلاع رسانی در این زمینه را مهم خواند.

به  اطلاع رسانی  به ویژه  شد:  یادآور  او 
صورت  دانشگاه  در  است  لازم  کارکنان، 
اهداف  یافتن تحقق  تا شاهد سرعت  گیرد 

موردنظر باشیم.
درمان  معاون  کشاورزی  عبدالخالق  دکتر 
بالینی  راهنماهای  تدوین  از  نیز  دانشگاه 
تمامی  است  لازم  که  داد  خبر  درمانی 
اقدام  آن  اساس  بر  همکاران،  و  پزشکان 
کنند و گفت: مهم ترین اولویت این نشست 
ساماندهی  دانشگاه،  سلامت  تحول  ستاد  از 
کنار  در  پزشکی،  خدمات  و  دارو  تجویز 
در  بیماران  بستری  هزینه های  کاهش 

بیمارستان هاست.
او تأکید کرد: لازم است مجموعه دانشگاه 
ضمن رعایت دقیق اصول علمی، به بیماران 

نیازمند نیز توجه ویژه ای داشته باشند.
دستاورد  باید  داد:  ادامه  کشاورزی 
دانشگاه،  سلامت  تحول  ستاد  نشست های 
کاهش  مدیریت  راهکارهای  اجرای 
ارتقای  سلامت،  غیرضروری  هزینه های 
ارائه  مستمر  پایش  و  بیماران  رضایتمندی 

خدمات پزشکی باشد.

ملی  اسناد و کتابخانه  ارشد سازمان  مدیران 
بر  فارس  اسلامی  انقلاب  هنری  حوزه  و 
یافتن ظرفیت های  توان ها و  لزوم هم افزایی 

مشترک تأکید کردند.
روابط  از  نقل  به  طلوع  روزنامه  گزارش  به 
استان  اسلامی  انقلاب  هنری  حوزه  عمومی 
فارس، محمد کرم اللهی رئیس حوزه هنری 
فارس همراه با جمعی از معاونین و مدیران 
این مجموعه از سازمان اسناد و کتابخانه ملی 
فارس بازدید و با کورش کمالی سروستانی 

دیدار کرد.
همکاری  کرم اللهی  محمد  دیدار  این  در 
مشترک نهادهای فرهنگی را امری مطلوب 
تخصص  به  توجه  داشت:  اظهار  و  خواند 
و  گروه گرایی  جای  به  فرهنگی  توان  و 
از  بسیاری  راه حل  جناحی  مباحث  به  توجه 
به عنوان  شیراز  و  ماست  امروزین  معضلات 
شهری که فراتر از استان و کشور متعلق به 

جهان است شایسته بهترین هاست.
وی افزود: با تکیه بر توان موجود در حوزه 
تاریخ  همچون  ایده هایی  خصوصاً  هنری 
شفاهی یا بحث دانشنامه های استانی می توان 
دستگاه  دو  بین  مشترک  کار  زمینه های 
از  که  کسی  صورت  این  در  و  یافت  را 
و  فرهنگوران  جامعه  می برد  سود  همکاری 

اهل قلم و پژوهش خواهند بود.
به  اشاره  با  نیز  سروستانی  کمالی  کورش 
فارس   گفت:  فارس  فرهنگی  ظرفیت های 
و  هنرمندان  و  دارد  والایی  ظرفیت های 
بزرگان آن در طول تاریخ افتخارات زیادی 
آفریده اند ما نیز باید تلاش کنیم در شأن این 

فرهنگ و تاریخ خدمت کنیم.
دستگاه های  توان  هم افزایی  با  افزود:  وی 
پروژه  چند  یا  یک  روی  می توان  همسو 
مشخص کار کرد و به نتیجه رسید این اتفاق 
در گذشته و به شکل جدی در سطح کلان 
استان اتفاق افتاد و نتایج بسیار خوبی برای 

شیراز و فارس در پی داشت.
فرهنگی  معاون  و  مقام  قائم  فرجی  وحید 
برخی  به  اشاره  با  نیز  فارس  هنری  حوزه 
تجربه های فرهنگی در سایر استان ها گفت: 
تجربه  با  و  توانمند  نیروهای  مطمئناً حضور 
افزایش سعه  در مدیریت فرهنگی در کنار 
فارس  فرهنگ  افزای  رونق  می تواند  صدر 

شود.
هاشم  نشست  این  از  دیگری  بخش  در 
روابط  مدیران  پارسایی  مهدی  و  کرونی 
نیز  فارس  هنری  حوزه  پژوهش  و  عمومی 

نقطه نظرات خویش را بیان کردند.
موزه  از  حاضران  نشست  این  پایان  در 
دارای  قرآن  نسخ  شامل  فارس  فرهنگ 
قرآن نگاری  در  شیراز  مکتب  ویژگی های 
دوره های  نفیس  قلمدان های  قرآن آرایی،  و 
فرمان های  و  اسناد  نیز  و  قاجاریه  و  زندیه 

تاریخی فارس دیدن کردند.
همچون  اندیشمندانی  و  هنرمندان  از  آثار 
و  ملاصدرا  انتخاب  و  خط  به  ادبی  جنگ 
از  خوشنویسی  و  تذهیب  و  کتابت  آثار 
فتحعلی خان حجاب شیرازی، وصال شیرازی، 
محمود  شیرازی،  لطفعلی  نی ریزی،  احمد 
مذهب شیرازی، تابلو نقاشی از کمال الملک 

بخشی از آثار این موزه است.


